
www.shahrvand-newspaper.ir سه شنبه 6 بهمن 1394 | سال سوم | شماره 2770

فرشید غضنفرپور
روزنامه نگار

شب های زمستانی تهران برای اردوگاه اصولگرایان 
گرم و پرجنب وجوش است. عمده نامزدهایشان تأیید 
صلاحیت شده اند و دستشان برای چیدن فهرست های 
انتخاباتی باز است. درسوی دیگر این کارزار انتخاباتی 
اما اصلاح طلبان تنها به امید تغییری هرچند اندک در 
وضع ردصلاحیت ها اخبار انتخابات را دنبال می کنند. 

اوضاع اصولگرایان در انتخابات پیش رو آنچنان خوب 
است که حالا کمپینی تحت عنوان »نهضت انصراف« 
به راه انداخته اند تا از اختلافات احتمالی پس از اعلام 
فهرست نهایی اصولگرایان جلوگیری کنند. به گزارش 
پایگاه خبــری »نماینده« ارگان رســانه ای نزدیک به 
غلامعلی حداد عادل، پرویز سروری قائم مقام جمعیت 
رهپویان انقلاب اســلامی در این باره گفته اســت: به 
منظور جلوگیری از چند دســتگی نیروهای ارزشی 
انقلاب در پایتخت »نهضت انصراف« جهت اجماع بر 
نماینده ای اصلح را راه انــدازی کرده ایم و از دیگر افراد 
خواهش کرده ایم که برای خدمت به انقلاب از حضور 
در انتخابات به عنوان کاندیدا انصــراف دهند. الیاس 
نادران نماینده اصولگرای مــردم تهران نیز درهمین 
زمینه گفته اســت: بودن و نبودن اسم افراد در لیست 
انتخاباتی برای ورود بــه مجلس آن قدر حایز اهمیت 
نیســت که حفظ وحدت اصولگرایان است، از این رو 
مجموعه اصولگرایان باید بتوانند منویات رهبر انقلاب، 
اصول قانون اساســی، معیشــت مردم و مشــکلات 

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی جامعه را برطرف کنند. 
غلامعلی حداد عادل سخنگوی ائتلاف اصولگرایان 
نیز ضمن تأیید سازوکار شورای اصولگرایان برای ارایه 
فهرست واحد گفته است: با عنایت به سازوکار منطقی 
رسیدن به لیست نهایی در شورای ائتلاف اصولگرایان 
و همچنین لزوم حفظ وحدت ایجادشــده، چنانچه 
شورای ائتلاف که شــامل فقهای عظام، شخصیت ها 
و تشکل های اصولگرا هســتند، تصمیم بگیرند تا در 
لیست نهایی نباشم، بی درنگ کناره گیری خواهم کرد. 
در مقابل نهضت انصراف اصولگرایان به نظر می رسد 
نامزدهــای اصلاح طلب در انتخابــات پیش رو چنان 
اندکند که از زمان اعلام اســامی ردصلاحیت شدگان 
اصلاح طلبان از طریق دولت رایزنی های گســترده با 

شورای نگهبان را آغاز کرده اند.
عبدالواحد موسوی لاری وزیرکشور دولت اصلاحات 
دراین باره به ایلنا گفته است: برنامه ما این است که از 
راه های فردی و جمعی از طریق دولت، شورای نگهبان و 

وزارت کشور مسأله را پیگیری کنیم، چراکه عدم تأیید 
صلاحیت جمعی از فعالان سیاسی و نیروهای کارآمد 
نظام به مصلحت انتخابات و کشور نیست و به هر شکل 
این مسأله باید حل شود، برای همین بزرگان نظام باید 
دخالت کنند و نگذارند نتیجه نهایی   همان بشود که نظر 
هیأت های نظارت است. به گفته آقای موسوی لاری 
ردصلاحیت های اینچنینــی به معنی نادیده گرفتن 
یک جریان فعال سیاسی کشور و محروم کردن مردم 
از انتخاب کاندیداهای مورد سلیقه شان است. این عضو 
شورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان درعین  حال 
گفته است: همان طور که قبلا هم گفته ام، نباید خیلی 
به نتایج تجدیدنظر ها امیدوار باشیم بعید است چنین 
چیزی اتفاق بیفتد، ممکن اســت عده ای برگردند اما 
قطعا این تعداد درحدی نیست که اصلاح طلبان بتوانند 
در مواردی که فاقد کاندیدا ها هستند، لیست بدهند. 
بنابراین حتما ما در پاره ای از حوزه های انتخابیه کاندیدا  

نخواهیم داشت.
درعین  حال اصولگرایــان اعلام کرده اند که ائتلاف 
به لیست 60نفره ای برای تهران رســیده است. لاله 
افتخاری رئیس کمیته احزاب و تشکل های بانوان در 
ائتلاف اصولگرایان به ایسنا گفته است: این افراد از بین 
180 نامزد انتخاباتی معرفی شده به ائتلاف اصولگرایان 
و درپی روندی انتخاب شدند تا درنهایت طی فرآیندی 
و با نظر نهایی شــورای مرکزی ائتــلاف اصولگرایان 

لیست نهایی 30نفر تهران اعلام شود.

او همچنین در زمینه این که اصولگرایان چگونه به 
این فهرست ها می رســند، گفت: ائتلاف اصولگرایان 
درجهت رسیدن به لیســت نهایی 30نفره در تهران 
از 23 تشــکل عضو ائتلاف درخواست کرد تا هرکدام 
لیســت جداگانه 30نفره ای از نامزدهای مدنظر خود 
را ارایه کند که درنهایت با حذف افراد تکراری لیست 
150-160نفره ای تهیه شــد. بعــد از آن از این افراد 
پیشنهادی خواسته شــد تا هرکدام لیست 30نفره 
مدنظر خود را پیشنهاد بدهند که درنهایت به لیست 
170-180نفری دست پیدا کردیم، بعد از آن شورای 
مرکزی ائتلاف اصولگرایان در کمیته مصادیق به دلایل 
مختلف و تاکیداتشــان روی برخی افراد به لیســت 

60نفره  رسیدند.
درمقابل وفور نعمت نامزدهای فــراوان در اردوگاه 
اصولگرایان، اصلاح طلبان احتمــالا مجبور خواهند 
بود دســت خالی خود را با فهرست مشترک پر کنند. 
غلامعلی دهقان سخنگوی حزب اعتدال و توسعه در 
مورد این که آیا حزب اعتدال و توســعه در انتخابات 
پیش روی مجلس کاندیداهای خود را در قالب لیستی 
واحد معرفی می کند یا شاهد ائتلاف این حزب با جریان 
اصلاحات خواهیم بود، گفته است: آن طور که شواهد 
و قرائن نشان می دهد، تمام اصلاح طلبان، اعتدالیون 
و حتی معتدلین اصولگرا و مســتقلین اعتدال گرا در 
انتخابات پیــش رو چاره ای جز وحــدت کلمه و ارایه 

لیست مشترک ندارند.

دهقان با اشــاره به افرادی که از حــوزه انتخابیه 
تهران تأیید صلاحیت شــده اند، گفت: گرچه تا به 
این جای کار تعداد کاندیداهای شاخص اصلاح طلب، 
اعتدالیون و معتدلین اصولگرا در تهران که ازسوی 
شورای نگهبان صلاحیت شان تأیید شده است، به 
تعداد انگشتان دست هم نمی رســد، اما امیدواریم 
که پس از اعلام نظر نهایی شورای نگهبان، بتوانیم در 
قالب یک لیست واحد، جمعی از اعتدالیون را فراتر از 

یک جناح معرفی کنیم.
عضو حزب اعتدال و توســعه همچنین به وضع 
و تعداد تأیید صلاحیت  شــده ها در سایر حوزه های 
انتخابیه اشــاره و اظهار کرد: در ســایر حوزه های 
انتخابیه وضعیتی مشاهده می شود که گویی فقط 
یک گزینه برای رقابت وجود دارد. با این وجود امید 
دارم که با نظر اعضای محترم شورای نگهبان بتوانیم 
شاهد شکل گیری رقابتی شایسته درهمه حوزه های 

انتخابیه باشیم.
درمیان ایــن بیم و امید اصلاح طلبــان به تغییر 
رویکرد شورای نگهبان نسبت به هیأت های نظارت 
در مرحله تجدیدنظر به نظر می رســد که اظهارات 
رئیس جمهوری درهمایش استانداران و فرمانداران 
سراسر کشور نیز چندان نتوانسته است تغییری در 
فضای به وجود آمده ایجاد کند. پس از موضع گیری 
بیشتر اصولگرایان نسبت به سخنان رئیس جمهوری 
حالا یکی از اعضای جامعه مدرســین حوزه علمیه 
قم هم گفته، ممکن است این تشــکل اصولگرا به 

رئیس جمهوری تذکر بدهد. 
حجت الاسلام محسن فقیهی با تأکید بر این که 
رئیس جمهوری مسئول سخنانی است که گفته است 
و به همین راحتی هم نمی شود از کنار آن عبور کرد، 
افزود: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز تصمیم 
دارد تذکری رسمی را دراین باره به رئیس جمهوری 
بدهد و رئیس جمهوری هم باید به نحوی اظهارات 
خود را جبران کند. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم خاطر نشان کرد: فعلا باید اظهارات ایشان را حمل 
بر صحت کرد، اما به  هرحال باید صحبت کرد و تذکر 
داد؛ جامعه مدرســین حوزه علمیه قم در راستای 
حمایت از شــورای نگهبان بیانیه ای را منتشر کرده 
است؛ درشــرایط فعلی همه باید از شورای نگهبان 
حمایت کنیم. بنابراین هرچند شــواهدی مبنی بر 
تغییر رویه در شورای نگهبان نسبت به هیأت های 
نظارت به چشم نمی خورد، درعین  حال اصلاح طلبان 
می توانند امیدوار باشــند درمجلــس دهم اقلیتی 
قدرتمندتر از مجلس نهم تشکیل خواهند داد. اقلیتی 
که شاید نتیجه حضورش بتواند راه را برای حل وفصل 

برخی سوءتفاهمات پیشین باز کند.

 انصراف حائری شیرازی
 از نامزدی مجلس خبرگان

نماینده استان فارس در مجلس خبرگان از 
نامزدی دوره بعدی این انتخابات انصراف داد. به 
گزارش خبرآنلاین، در اطلاعیه انصراف آیت الله 
حائری شیرازی که در وب سایت شخصی وی 
منتشر شده، آمده اســت: ضمن اعلام انصراف 
خود از نامــزدی خبرگان و اعــلام همراهی با 
استخوان داران در اســلامیت و انقلابی بودن 
و تقویــت آنــان و تشــکر از هواداران ســتاد 
انتخاباتی آینده ام و فعالیت شــبانه روزی آنها، 
رئوس مطالبی را که دوســت داشتم با داشتن 
آرای تهران از موضعی مستحکم اعلام کنم اما 

دانستم که دیگران چنین برنامه ای ندارند.

 تایید صلاحیت منتجب نیا 
برای انتخابات خبرگان 

قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی از تایید 
صلاحیت خود بــرای انتخابات پنجمین دوره 
مجلس خبــرگان خبر داد. به گزارش ایســنا، 
حجت الاسلام رسول منتجب نیا که از غایبین 
در آزمون اجتهاد شــورای نگهبان بود پیش از 
این در اظهاراتــی در این باره گفته بود: »من در 
خبرگان دوم یا ســوم در آزمون کتبی شورای 
نگهبان شرکت کردم. اما شورای نگهبان اعلام 
نکرد که قبول شــده ام یا نه. بعدا در تماســی 
که با شورای نگهبان داشــتم، گفتند نتیجه را 
می گوییم، اما غیرمســتقیم اعلام کردند نمره 
قبولی دریافت کــرده ام. وی اظهار کرد: من در 
این دوره برای شورای نگهبان سه اجازه اجتهاد 
فرســتادم، بنابراین دیگر نیازی نیست که در 

جلسه آزمون به چند سوال جواب بدهم.

حدادعادل: 

در مورد اسامی فهرست انتخاباتی 
گمانه زنی نکنید

سخنگوی ائتلاف اصولگرایان انتشار برخی 
اســامی به عنوان لیســت نهایــی نامزدهای 
اصولگرایــان را گمانه  زنــی دانســت و گفت: 
فهرســت اصولگرایان هنوز نهایی نشده است. 
به گزارش نســیم آنلاین، غلامعلی حدادعادل 
درخصوص برگزاری هفتمین جلســه شورای 
مرکزی ائتلاف اصولگرایان اظهار داشت: در این 
جلسه نتایج 3 نظرسنجی شامل نظرسنجی از 
تشکل های اصولگرا، نامزدهای اصولگرا و مردم 
مطرح شد و همچنین سیاست های کلی حاکم 
بر رسیدن به فهرست نهایی مورد تصویب قرار 
گرفت. همچنین قرار شــد همایش سراسری 
اصولگرایان پنجشنبه این هفته ساعت 15در 
ورزشگاه شیرودی برگزار شود. وی با اشاره به 
انتشار لیستی از نامزدهای اصولگرا در روزهای 
اخیر در برخی رسانه ها به عنوان لیست نهایی، 
این اســامی را صرفا گمانه  زنی دانست و گفت: 

فهرست اصولگرایان هنوز نهایی نشده است.

کرباسچی خبر داد: 

 احتمال لیست مشترک
 اصلاح طلبان - اصولگرایان معتدل

غلامحسین کرباســچی در پاسخ به سوالی 
درباره احتمال ارایه لیســت مشترک از سوی 
اصلاح طلبان و اصول گرایــان معتدل با توجه 
به ردصلاحیت ها گفت: ممکن اســت دوستان 
با توجه به شرایط به چنین نتیجه ای برسند و 
لیست مشترکی را ارایه کنند. به گزارش عصر 
ایران، دبیــرکل حزب کارگزاران ســازندگی 
خاطرنشــان کرد: اصلاح طلبــان داخل نظام 
اگــر حرفی می زننــد به خاطر این اســت که 
خدای نکرده شــورای نگهبان در زمان بررسی 
صلاحیت ها متهم به طرفــداری از یک جناح 
نشــود. هیچ یک از اصلاح طلبــان در اهمیت 
شــورای نگهبــان و ضرورت حفــظ جایگاه و 
موقعیت آن شــکی ندارند. وی با بیان این که 
هیچ اصلاح طلبی بــه دنبــال تخریب چهره 
شــورای نگهبان نیســت، خاطرنشــان کرد: 
کسانی به دنبال تخریب چهره شورای نگهبان 
هســتند که با دادن اطلاعات غلط یا جوسازی 
رســانه ای ســعی می کنند حالتی را به وجود 
آورند که این شورا از حالت بی طرفی و نظارت 

کلی خارج شود.

مشخص شدن کاندیداهای جامعه 
مدرسین برای خبرگان 

اســامی کاندیداهــای جامعــه مدرســین 
حوزه علمیه قم بــرای انتخابــات خبرگان در 
7 استان مشخص شــد. به گزارش ایرنا، اسامی 
کاندیداهــای مورد حمایت جامعه مدرســین 
حوزه علمیه قم برای انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری در 7 اســتان مازندران، قم، کهگیلویه و 
بویراحمد، همدان، یزد، بوشــهر و چهارمحال و 
بختیاری به شرح زیر اســت: مازندران: صادق 
لاریجانی، نورالله طبرسی، علی معلمی، علی اکبر 
سیفی، قم: محمد مومن، کهگیلویه و بویراحمد: 
سیدشــرف الدین ملــک حســینی، همدان: 
غیاث الدین طه محمدی، سیدمصطفی موسوی 
همدان یزد: ابوالقاسم وافی، بوشهر: سیدهاشم 
حسینی بوشــهری و چهارمحــال و بختیاری: 
علیرضا اســلامیان. پیــش از این نیز اســامی 
کاندیداهای مورد حمایت جامعه مدرســین در 
استان های اصفهان، خراسان جنوبی، مرکزی و 

هرمزگان مشخص شده بود.

گروه سیاسی| نمایندگان مجلس روز گذشته 
درحالی با ایجاد مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی 
جدید مخالفت کردند که یک ماه قبل )29 آذر( نیز 
کلیات این لایحه به تصویب نرسیده بود و حتی برخی 
از نمایندگان در اعتراض به تصمیم هیأت رئیسه در 
اخذ رأی دوسوم مجلس که به اعتقاد آنها نیاز نبود، 
دست به آبستراکسیون زده و از مجلس خارج شده 

بودند.
در این لایحه که روز گذشــته ازسوی دولت ارایه 
شده بود، قرار بود مناطق آزاد جاسک، بوشهر، مهران، 
 اردبیل، اینچه برون، بانه، مریوان و سیســتان ایجاد 
شود، اما نمایندگان با 98 رأی موافق، 79 رأی مخالف 
و 25 رأی ممتنع از مجموع 221 نماینده حاضر در 

جلسه با ایجاد این مناطق آزاد مخالفت کردند.
محمدرضا باهنر که ریاست جلسه را برعهده داشت 
پس از رأی گیری و مخالفت نمایندگان ابراز امیدواری 
کرد که مجلس بتواند پس از بررسی دو لایحه برنامه 
ششم توســعه و بودجه 95 به این لایحه رسیدگی 

کند.
درهمین حال، اکبر تــرکان که به عنوان نماینده 
دولت برای دفاع از این لایحه در بهارســتان حضور 
یافته بود، با این که نــگاه دولت در ایجاد مناطق آزاد 
تجاری جدید، تبدیل این مناطق به قطب تعاملات 
تجاری با همسایگان است، درباره فلسفه تشکیل این 
مناطق خاطرنشــان کرد: مناطق آزاد اروند و مهران 
ما را به عراق ماکو به ترکیــه، اردبیل به آذربایجان، 
انزلی به دریای خزر، زابل به افغانســتان، چابهار به 
پاکستان، جاسک به سواحل دریای عمان و بوشهر 

به خلیج فارس متصل خواهد کرد.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تصریح کرد: این که 
گفته می شود مناطق آزاد، موجب گسترش صادرات 
می شوند، دلیل آن شرایط تحریم درگذشته بود اما در 
دوره پسابرجام هم امکان جذب سرمایه گذاری و هم 

توسعه واردات در این مناطق به وجود آمده است.
در ادامــه مخالفان و موافقان ایــن لایحه به ارایه 
نظرات خود پرداختند. مصطفی افضلی فرد، نماینده 
اردبیل در موافقت بــا این لایحه گفت: پیگیری این 
لایحه جزو خواسته های مردم این مناطق است و اگر 

درست اجرا شود، منافع مردم را تأمین خواهد کرد. 
در ادامه ســلیمان عباســی نیز در موافقت با این 
لایحه گفت: مناطق آزاد نقش مهمی در پیشــرفت 
کشــور دارد و برای ایجاد آن باید بسترهای لازم را 
فراهم کرد. نماینده گنبدکاووس در مجلس افزود: 
مناطق آزاد تجاری به خروج کشــور از رکود کمک 

کرده و انگیزه سرمایه گذاران را افزایش می دهد.
همچنین احمد شوهانی، نماینده ایلام نیز به عنوان 

موافق این لایحه گفــت: دلایل مخالفان این لایحه 
به درستی مشخص نیست و اگر منطقه ای مشکل 
دارد، نباید آن را به استان ها و مناطق دیگر نیز مرتبط 

دانست. 
همچنین سعید حیدری طیب، نماینده کرمانشاه 
در مخالفت بــا لایحه ایجاد مناطــق آزاد تجاری- 
صنعتی گفت: برای ایجاد این مناطق زیرساخت هایی 
لازم بود که تاکنون فراهم نشده است، به این ترتیب 
نتیجه معکوس گرفته ایم. بنابراین دولت باید تدبیر 
کند تا در مناطق کمتر توسعه یافته، رشد اقتصادی 

محلی محقق شود.
همچنین الیاس نادران، نماینده تهران در مخالفت 
با این لایحه گفت: بسیاری در مورد مزیت های مناطق 
آزاد در زمینه های جذب ســرمایه های سرگردان، 
جذب سرمایه گذاری خارجی، اشتغال زایی و افزایش 
صادرات صحبت کرده اند اما هیچ کدام از این مسائل 
محقق نشده اســت. وی در ادامه گفت: مناطق آزاد 
نمی تواند منجر به رفع تبعیض شود، اگر اینگونه است 

باید کل کشور منطقه آزاد تجاری شود.
علیرضا خســروی، نماینده مردم سمنان نیز در 
مخالفت بــا لایحه دولت گفت: مناطــق آزاد محل 

شــکل گیری رانت و فســادهای کلان اســت که 
نخستین آن فساد 3 هزارمیلیاردی بود.

لایحه مناطق آزاد مصرف انتخاباتی دارد
اما ابوذر ندیمی، نماینده لاهیجان و عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلــس در گفت وگــو با »شــهروند«، 
درخصوص دلایــل رد این لایحــه درصحن علنی 
خاطرنشــان کرد: نحوه دفاع و فضاسازی موافقان، 
نوع استدلال مخالفان و شرایط پیش و حین طرح، 
مباحث مربوط به کاهش مناطق ویژه و نوع نگاه دولت 
در رابطه با حوزه اقتصاد مرزی، منطقه آزاد و مناطق 
محروم از عوامل موثر رد این لایحه ازسوی مجلس 

بود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا این لایحه از 
دســتورکار خارج می شــود، گفت: خیر از دستور 
کار خارج نمی شود اما چون کلیات آن رأی نیاورده 
است، می توانیم این لایحه را با طرح جامعی که خود 

طراحی کرده، ادغام کنیم. 
همچنین محسن صرامی فروشانی، نماینده مردم 
خمینی شــهر و عضو دیگر کمیســیون اقتصادی 
درهمین رابطه به »شهروند« گفت: برخی نمایندگان 
معتقدند که این لایحه بیشتر مصرف انتخاباتی دارد. 

همچنین عده ای از نمایندگان کــه قبلا نام آنها در 
لایحه بود اما حذف شد، به نمایندگانی که به لایحه 

رأی ندادند، اضافه شدند. 
وی در پاسخ به ســوالی درباره دلیل حذف نام این 
نمایندگان گفت: کمیسیون اقتصادی طبق قانون 
می تواند مواردی را به لایحــه دولت اضافه کند و ما 
طبق استدلال ها تعدادی را در کمیسیون اقتصادی 
اضافه کردیم و بعد در نشست های مشترک با دولت، 
تصمیم گرفتیم که بخش اضافه شده حذف شود، به 
همین دلیل کسانی که حذف شده بودند، به کسانی 
پیوســتند که به لایحه رأی ندادنــد. وی افزود: اگر 
دوستان می خواهند این کار عقلایی تر، منطقی تر و 
بدون هیجان و آثار انتخاباتی شکل بگیرد، باید بعد 

از 8 اسفند و برگزاری انتخابات این کار را انجام دهند.
وی تصریح کــرد: مناطقی که ادعــای ایجاد 
منطقه ویژه اقتصادی و منطقه آزاد دارند، بدون 
نظر کارشناســی نباید اسم آنها وارد شود. به این 
معنا که باید نیازهای مناطق را دید و براســاس 
نیاز آمایش داشــته باشــیم که امیدوارم دولت 
و مجلس بعــد از انتخابات ایــن کار را با کمک 

یکدیگر انجام دهند.

تا انتخابات

ایجاد مناطق آزاد جدید به محاق رفت
با 79 رأی منفی نمایندگان مجلس 

گزارش »شهروند« از وضع متفاوت دو جناح اصلی سیاسی کشور در آستانه انتخابات

اصولگرایان با دست پُر؛ اصلاح طلبان دست بر دعا

گپ

 محمدجواد حق شناس فعال اصلاح طلب
در گفت وگو با »شهروند«: 

رئیس جمهوری با اعضای شورای 
نگهبان وارد گفت وگوی مستقیم شود

رئیس جمهــوری در 
ســخنان 3روز پیــش 
خود در جمع فرمانداران 
و اســتانداران کشــور 
خواستار تجدیدنظر در 
بررسی صلاحیت ها شد 
و گفت: »به جهانگیری 

گفته ام با شورای نگهبان رایزنی کند. اصلاح طلبان 
جریانی سیاســی هســتند که بیشــتر گلایه را از 
نحوه بررســی صلاحیت هــا دارند. محمــد جواد 
حق شناس، فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است 
که رئیس جمهوری باید در این خصوص با شــورای 

نگهبان مذاکره کند: 
نظرتان درباره سخنان رئیس جمهوری در جمع 

استانداران و فرمانداران چیست؟
به هرحال، به نظر می رســد که رئیس جمهوری 
در این نشســت مهم به عنوان مجری قانون اساسی 
دغدغه های خود را نسبت به انتخابات هفتم اسفند 
بیان کــرد. در روزی کــه برجام به فرجام رســید 
و علی القاعده می توانســت یــک روز تاریخی و به 
یادماندنی را در فضای ملی ثبت کنــد، اما با توجه 
به ردصلاحیت ها احساس شــد که شاید خللی به 
تلاش هایی که دولت و ملت برای رسیدن به برجام 
تلاش انجام دادند، وارد شد. از این رو به نظر می ر سد 
که رئیس جمهوری روند برجام را یک امر خاتمه یافته 
تلقی نمی کند بلکه تداوم این مســیر را در فضای 
سیاسی کشور به ویژه در حوزه انتخابات به این بخش 
مرتبط می داند. با توجه به وضع کشور در پسابرجام، 
طبیعی است که دولت به مجلس آینده به عنوان یک 
یاور و نهاد حمایت کننده نگاه می کند که بتواند برای 
عبور از این بحران به کمک دولت بیاید و نهایتا دولت 
و مجلس به عنوان یاوران یکدیگر بتوانند در مسیر 
خروج کشور از رکود، در مســیر بازیابی ایران برای 
رســیدن به یک موقعیت مناسب در منطقه تلاش 
کنند. لذا با این نگاه دولت و رئیس جمهوری نگران 
این هستند که با چنین ردصلاحیت های گسترده ای 
به نشاط انتخاباتی و مشــارکت عمومی لطمه وارد 
شــود. از ســوی دیگر، نگاهی که رئیس جمهوری 
به عنوان یک حقوقدان و قانون مدار دارد، رعایت مُرّ 
قانون است به جای حاکمیت سلیقه و اشاره کردند 
که باید در رســیدگی های مان و رعایت حق الناسی 
که مورد تأکید مکرر رهبری بوده توجه شود و قانون 
به عنوان فصل الخطاب مورد توجه قرا بگیرد نه سلایق 

یک فرد یا جناح خاص.
ارزیابی تان از ماموریت رئیس جمهوری به معاون 
اول خود برای رایزنی با شورای نگهبان درباره 

نامزدهای احراز صلاحیت نشده چیست؟
متاسفانه در این مدت، از سوی برخی رسانه های 
جریان رقیب این گونه القا شــده است که اقدامات 
دولت برای انتخابات تحت فشار اصلاح طلبان صورت 
گرفته و می گیرد درحالی که تلقی این دوســتان، 
صحیح نیســت. دوســتان اصولگرا ممکن است از 
این که بیش از 90 درصد از ردصلاحیت های صورت 
گرفته مربوط به جناح رقیب آنها بوده ابراز خوشحالی 
کنند که موقعیت برای آنها فراهم شده است تا بتوانند 
با فراغ بال وارد عرصه ای شــوند که بدون وجود یک 
رقیبی قدرتمند رســیدن به دروازه بهارســتان را 
برای آنها سهل و آســان می کند، از این رو در مقابل 
ردصلاحیت ها یا ســکوت کرده یا از آن اســتقبال 
می کنند. درحالی که این نگاه به انتخابات نگاهی کاملا 
ساده انگارانه است که ما برای این که موقعیت برای مان 
فراهم شود چشم خود را نسبت به بی توجهی به مدار 
قانون ببندیم. نگرانی هایی که رئیس جمهوری مطرح 
و منتقل می کند مربوط به جریــان اصلاح طلب یا 
اعتدال گرا نیست، بلکه مربوط به تمامی جناح هایی 
است که می خواهند در مسیر اعتدال و رفتار مبتنی 
بر خرد و تقویت منافع ملــی و حرکت در چارچوب 
قانون اساسی گام بردارند.چراکه این دیدگاه معتقد 
است کشور امروز بیش از هر چیز نیاز به آرامش دارد 
تا در سایه این آرامش، مشارکت سیاسی حداکثری 
رقم بخورد بدون این که شاهد اتفاقات افراط گرایانه 
باشیم. لذا کاهش دادن نگرانی ملی رئیس جمهوری 
به یک جریان سیاســی، بی انصافی اســت.  قطعا 
دوستان اصولگرا نباید احساس کنند در مسابقه ای 
که می خواهند حضور داشته باشند، خودشان با 11 
نفر اصلی در میدان و 7 نفر نیــروی ذخیره بر روی 
نیمکت به میدان بیایند، اما بازیکنان رقیب نه تنها در 
نیمکت ذخیره بازیکن نداشته باشند بلکه در میدان 
نیز فقط کاپیتان آنها حضور داشته باشد و 10بازیکن 
اصلی دیگر غایب باشند. از این رو اصولگرایان قضاوت 
کنند که آیا این یک بازی جوانمردانه بوده و با اصول و 
قواعد شناخته شده رقابت همخوانی دارد؟ ما چگونه 
می توانیم در تهران از رقابتی حرف بزنیم که از جریان 
اصلاح طلب تنها آقای عارف حضور دارد و دو سه نفر 
دیگری که به این مجموعه اضافه شده اند. درحالی که 
در جریان اصولگرا در همین حوزه انتخابیه بیش از 
140 نفر حضــور دارند. از این رو به نظر می رســد، 
رئیس جمهوری فرصت مناسبی دارد که با هر 12 نفر 
عضو شورای نگهبان وارد گفت وگوی مستقیم شود 
و درعین حال به جای این که طرح این نگرانی ها در 
وهله اول، از طریق رســانه ها باشد. شاید لابی هایی 
که بین نهادهــای دخیل در انتخابــات همچون 
وزارت کشــور و شــورای نگهبان صورت می گیرد، 
قطعا می تواند راه گشا باشــد و امیدواریم که شورای 
نگهبان بتواند با توجه به رعایت قانون اساسی و توجه 
به بیانات رهبری ازجمله افزایش مشارکت، حضور 
همه سلایق و حق الناسی که بر آن تأکید شد، بتوانند 
ســازوکاری را فراهم کند که انتخابات هفتم اسفند 

تبدیل به نقطه قوتی برای نظام اسلامی شود.

 مخالفان بهره برداری انتخاباتی را دلیل رد لایحه دولت عنوان کردند
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